
Oświadczenie złożone 

przez senatora Grzegorza Czeleja 

na 49. posiedzeniu Senatu 

w dniu 20 lutego 2014 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra sprawiedliwości Marka Biernackiego 

Szanowny Panie Ministrze! 

Działając w imieniu urzędników i pracowników administracyjnych prokuratury, zwracam się do Pana Mi-

nistra z wnioskiem o podjęcie działań mających na celu poprawienie sytuacji ekonomicznej, w jakiej znalazła 

się ta grupa zawodowa. 
Urzędnicy prokuratury zatrudnieni są w powszechnych i wojskowych jednostkach organizacyjnych proku-

ratury. Zgodnie z art. 2 ustawy z dnia 18 grudnia 1998 r. o pracownikach sądów i prokuratury (DzU z 1988 r. 

nr 162, poz. 1125), urzędnikiem może zostać osoba o nieposzlakowanej opinii, która nie była karana za prze-
stępstwo lub przestępstwo skarbowe, przeciwko której nie jest prowadzone postępowanie o przestępstwo 

ścigane z oskarżenia publicznego lub przestępstwo skarbowe i która odbyła staż urzędniczy w sądzie lub w 

prokuraturze. Ponadto od urzędników niejednokrotnie wymaga się wyższego wykształcenia. Mają oni bo-
wiem stale dostęp do danych osobowych, akt spraw karnych i innych materiałów niejawnych, objętych ta-

jemnicą śledztwa. Specyfika pracy, w tym między innymi bezpośredni kontakt z osobami podejrzanymi, 

wymaga nie tylko dobrego przygotowania merytorycznego, ale również wysokiej odporności na stres. Bez 

pracy urzędników niemożliwe byłoby funkcjonowanie prokuratury. 
Aktualne stawki wynagrodzenia korpusu urzędniczego prokuratury nie odpowiadają godności sprawowa-

nego urzędu ani zakresowi wykonywanych obowiązków. Płace pracowników prokuratur od lat nie były pod-

wyższane ani waloryzowane, od dłuższego czasu pensje są praktycznie zamrożone. Kwoty wynagrodzenia są 
rażąco niskie, gdy się weźmie pod uwagę wymogi, jakie stawiane są na tych stanowiskach. Istotne są również 

dysproporcje w zarobkach kadry urzędniczej w poszczególnych jednostkach prokuratury. Stawki wynagro-

dzenia zasadniczego kształtowane są na podstawie rozporządzenia ministra sprawiedliwości dotyczącego 

poziomu wynagrodzeń urzędników prokuratur. Stawki zostały określone bez względu na szczebel prokuratu-
ry, a także bez względu na stopień obciążenia pracą konkretnych jednostek. Urzędnicy wykonujący tę samą 

pracę w jednostkach prokuratury wyższego szczebla otrzymują wynagrodzenie często kilkakrotnie przewyż-

szające wynagrodzenie pracowników jednostek niższego szczebla. Kładziony jest nacisk na wykształcenie i 
kompetencje kadry urzędniczej, pomijana jest zaś kwestia tego, że dolna granica wynagrodzenia urzędników 

zbliżona jest do wysokości minimalnego wynagrodzenia za pracę. 

W związku z tym zwracam się do Pana Ministra z pytaniem: jakie działania podjęło dotychczas Minister-
stwo Sprawiedliwości w celu poprawienia sytuacji materialnej urzędników i innych pracowników admini-

stracyjnych prokuratury? 

Z poważaniem 

Grzegorz Czelej 




